

同位素示踪 · 资源环境 · 动植物生理

基于FRN技术的我国不同地区典型土壤保持措施的有效性评价

于寒青<sup>1</sup>, 李勇<sup>1</sup>, Nguyen M L<sup>3</sup>, Funk R<sup>4</sup>, 刘国强<sup>1</sup>, 李俊杰<sup>1</sup>

1. 中国农业科学院农业环境与可持续发展研究所, 北京 100081;
2. 河南师范大学 生命科学学院, 河南 新乡 453000;
3. 国际原子能机构水土保持处, 奥地利维也纳A-1400;
4. 德国农业景观与土地利用研究中心, 明希贝格 15374

摘要:

选择中国西南-东北样带4个典型土壤侵蚀区,包括位于长江上游的西昌,黄土高原延安,北方风蚀区的丰宁和东北黑土区的拜泉,应用环境放射性核素(FRN)技术研究了不同土壤保持措施在减少土壤侵蚀、改善土壤质量方面的作用。在西昌,<sup>137</sup>Cs和<sup>210</sup>Pbex的测定结果表明,不同植被覆盖结构减少土壤侵蚀的作用为:灌木 > 有地被物的乔木 > 草类 > 无地被物的乔木;在延安,利用<sup>137</sup>Cs示踪技术对坡地景观的产沙量估算结果表明,梯田和林草地相对于坡耕地产沙量分别减少了49%和80%,林草地的土壤有机质、碱解氮和速效磷含量相对于坡耕地分别增加了255%、198%和18%,梯田土壤有机质、碱解氮和速效磷含量分别增加了121%、103%和162%,而土壤容重分别降低了1.6%和6.4%;在丰宁,对<sup>7</sup>Be的测定结果表明,与传统耕作方式相比,4年免耕+作物高留茬(50~56cm)和免耕+作物低留茬(25cm)分别使土壤侵蚀速率下降44%和33%;在拜泉,通过<sup>137</sup>Cs测定结果发现,坡改梯使土壤流侵蚀降低14%,等高耕作使土壤侵蚀量减少了34%。研究结果说明,灌木林覆盖、林草复合结构是控制西南侵蚀山地土壤侵蚀的优选生物配置措施,梯田和林草复合结构在控制黄土高原土壤侵蚀和改善土壤质量方面有重要作用,免耕+高留茬措施是我国北方风蚀区防治土壤侵蚀退化的有效措施,等高耕作应当成为防治东北黑土区土壤侵蚀的关键措施。

关键词: 环境放射性核素 土壤保持措施 土壤侵蚀 土壤质量 区域评价

FALLOUT RADIONUCLIDE BASED TECHNIQUES FOR ASSESSING THE EFFECTIVENESS OF SOIL CONSERVATION MEASURES IN DIFFERENT ERODED REGIONS OF CHINA

YU Han-qing<sup>1</sup>, LI Yong<sup>1</sup>, Nguyen M L<sup>3</sup>, Funk R<sup>4</sup>, LIU Guo-qiang<sup>1</sup>, LI Jun-jie<sup>1</sup>

1. Institute of Environment and Sustainable Development in Agriculture, Chinese Academy of Agricultural Sciences, Beijing 100081;
2. College of Biological Sciences, Hennan Normal University, Henan, Xinxiang 453000;
3. Soil and Water Management & Crop Nutrition Section, Joint FAO/IAEA Division of Nuclear Techniques in Food and Agriculture, IAEA, Vienna, Austria;
4. Institut für Bodenlandschaftsforschung, Leibniz-Zentrum für Agrarlandschaftsforschung, 15374 Müncheberg, Germany

Abstract:

Using fallout radionuclide techniques (FRN), we investigated the extent of soil erosion and to quantify the beneficial effects of soil conservation measures at four sites (Xichang city in the Yangtze upriver, Yan'an in the Loess Plateau, Fengning in the wind erosion region of northern China, and Baiquan in black soil region of north-eastern China) extending from South West (SW) to North East (NE) China. At the Xichang site of SW-China, the combined use of FRN <sup>137</sup>Cs and <sup>210</sup>Pbex measurements demonstrated that the effectiveness of vegetation species in reducing soil erosion decreased in the following order: shrubs > trees with litter layer > grasses > trees without litter layer. At the Yan'an site of Loess Plateau, sediment production estimated by <sup>137</sup>Cs declined by 49% due to terracing and by 80% due to vegetated (with grass and forest) compared to the cultivated hillslopes. Vegetated hillslope with grasses and forest increased soil organic matter (SOM) by 255%, soil available N (AN) by 198%, and soil available P (AP) by 18% while terracing increased SOM by 121%, soil AN by 103%, and soil AP by 162% compared with the entire cultivated hillslope. Both terracing and vegetating hillslopes were found to enhance soil porosity as shown by a decrease in soil bulk density (1.6% and 6.4%, respectively). At the Fengning site, data from <sup>7</sup>Be measurements indicated that four years of no tillage with high crop residues (50~56cm depth) reduced soil erosion by 44% and no tillage with low residues (25cm depth) reduced soil erosion rates by 33% when compared with conventional tillage practices. At the Baiquan site in NE-China, soil loss as measured by <sup>137</sup>Cs tracer, decreased by 14% due to terracing and by 34% due to contoured tillage. Our results suggested that shrub cover and composite structure of forest and grass are the effective practices to control hillslope erosion in SW-China, while terracing and forest-grass structure can greatly reduce soil erosion and improve soil quality on steep hillslopes of the Chinese Loess Plateau. No-tillage plus high crop residues is an effective measure to control land degradation in

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1257KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 环境放射性核素
- 土壤保持措施
- 土壤侵蚀
- 土壤质量
- 区域评价

本文作者相关文章

- 于寒青
- 李勇
- Nguyen M L
- Funk R
- 刘国强
- 李俊杰

PubMed

- Article by YU Han-qing
- Article by LI Yong
- Article by Nguyen M L
- Article by Funk R
- Article by LIU Guo-qiang
- Article by LI Jun-jie

wind erosion region of northern China while contour tillage practice is more effective in soil erosion control as compared with the terracing in black soil region of NE-China.

Keywords: fallout radionuclide (FRN) soil conservation measures soil erosion soil quality regional assessment

收稿日期 2011-11-29 修回日期 2012-02-13 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(41171231, 31000944),国家重点基础研究发展规划项目(2007CB407204),国家原子能机构研究合同项目(15938, 15479和16290)

通讯作者: 李 勇(1958-),男,陕西蒲城人,博士,研究员,博士生导师,主要从事土壤侵蚀与水土保持研究。 Tel: 010-82106016;E-mail: yongli32@hotmail.com

作者简介:

作者Email: yongli32@hotmail.com

#### 参考文献:

- [1] 许 峰, 郭索彦, 张增祥. 20世纪末中国土壤侵蚀的空间分布特征[J]. 地理学报, 2003, 58(1): 139-146
- [2] Wallbrink P J, Murray A S. The use of fallout radionuclide as indicators of erosion processes [M]. Hydrological Processes, 1993: 297-304
- [3] Zapata F. The use of environmental radionuclide as tracers in soil erosion and sedimentation investigation: Recent advances and future developments [J]. Soil Tillage Res, 2003, 69: 3-13
- [4] Li Y, Poesen J, Yang J C, Fu B, Zhang J H. Evaluating gully erosion using  $^{137}\text{Cs}$  and  $^{210}\text{Pb}/^{137}\text{Cs}$  ratio in a reservoir catchment [J]. Soil Tillage Res., 2003, 69: 107-115
- [5] Ritchie J C, McHenry J R. Application of radioactive fallout cesium-137 for measuring soil erosion and sediment accumulation rates and patterns: a review [J]. Journal of Environmental Quality, 1990, 19: 215-233
- [6] Robbins J A. Geochemistry and Geophysical application of radioactive lead. In J. O. Nriagu (Ed.), the biochemistry of lead in the environment[M]. Amsterdam Elsevier, 1978: 285-393
- [7] Joshi S R. Non-destructive determination of lead-210 and radium-226 in sediments by direct photon analysis [J]. Journal of Radioanalysis and Nuclear Chemistry Articles, 1987, 116: 169-182
- [8] Wallbrink P J, Murray A S. Fallout of  $^7\text{Be}$  over south eastern Australia [J]. Journal of Environmental Radioactivity, 1994, 25: 213-228
- [9] Wallbrink P J, Murray A S. Distribution of  $^7\text{Be}$  in soils under different surface cover conditions and its potential for describing soil redistribution processes [J]. Water Resources Resrarch, 1996a, 32: 467-476
- [10] Cremers A, Elsen A, De Preter P, Maes A. Quantitative analysis of radiocaesium retention in soils [J]. Nature, 1988, 335: 247-249
- [11] Olsen C R, Larsen I L, Lowry P D, Cutshall N H. Geochemistry and deposition of  $^7\text{Be}$  in river-estuarine and coastal water [J]. Journal of Geophysical Research, 1986, 91: 896-908
- [12] Zapata F (Ed.). Handbook for the Assessment of Soil Erosion and Sedimentation Using Environmental Radionuclides. Kluwer, Dordrecht [M]. 2002, 219, ISBN 1402010419
- [13] Li Y, Zhang Q W, Reicosky D C, Lindstrom M J, Bai L Y, Li L. Changes in soil organic carbon induced by tillage and water erosion on a steep cultivated hillslope in the Chinese Loess Plateau from 1898-1954 and 1954-1998 [J]. Journal of Geophysical Research, 2007, 112: G01021
- [14] Pennock D J, Anderson D W, E de Jong. Landscape-scale changes in indicators of soil quality due to cultivation in Saskatchewan, Canada [J]. Geoderma, 1994, 64: 1-19
- [15] 鲁如坤. 土壤农化分析方法[M]. 北京: 中国农业科学技术出版社, 2000
- [16] Walling D E, He Q. Improved models for estimateing soil erosion rates from cesium-137 measurements [J]. Journal of Environmental Quality, 1999, 28: 611-622
- [17] Walling D E, Quine T A. Using of cesium-137 as a tracer of erosion and sedimentation: Handbook for the application of the cesium-137 technique [M]. Exeter: University of Exeter, 1993
- [18] 孔维健, 周本智, 傅懋毅, 李正才, 谢锦忠, 吴 明. 不同土地利用类型水土保持特征研究 [J]. 南京林业大学学报(自然科学版), 2009, 33 (4): 57-61
- [19] 周 平, 蒙吉军. 鄂尔多斯市1988—2000年土壤水力侵蚀与土地利用时空变化关系 [J]. 自然资源学报, 2009, 24 (10): 1706-1717
- [20] 曾 光, 杨勤科, 姚志宏. 黄土丘陵沟壑区不同土地利用类型土壤抗侵蚀性研究 [J]. 水土保持通报, 28 (1): 6-38
- [21] Li Y, Lindstrom M J. Evaluating soil quality-soil redistribution relationship on terraces and steep hillslope [J]. Soil Sci Soc Am J, 2001, 65: 1500-1508
- [22] 赵君范, 黄高宝, 辛 平, 谢奎忠, 许爱霞. 保护性耕作对地表径流和土壤侵蚀的影响 [J]. 水土保持通报, 2007, 27(6): 16-19

[23] 金 轲, 蔡典雄, 吕军杰, 张 杰, 吴军会. 耕作对坡耕地水土流失和冬小麦产量的影响 [J]. 水土保持学报, 2006, 20 (4): 1-49

[24] Evans R. Curtailing grazing-induced erosion in a small catchment and its environs, the Peak District, Central England [J]. Applied Geography, 2005, 25: 81-95

[25] Pietola L, Horn R, Yli-Halla M. Effects of trampling by cattle on the hydraulic and mechanical properties of soil [J]. Soil & Tillage Research, 2005, 82: 99-108

[26] Descroix L, González Barrios J L, Viramontes D, Poulenard J, Anaya E, Esteves M, Estrada J. Gully and sheet erosion on subtropical mountain slopes: Their respective roles and the scale effect [J]. Catena, 2008, 72: 325-339

[27] Singer M J, Bissonnais Y L. Importance of surface sealing in the erosion of some soils from a Mediterranean climate [J]. Geomorphology, 1998, 24: 79-85

[28] Walling D E, He Q, Appleby P G. Conversion models for use in soil-erosion, soil-redistribution and sedimentation investigations, in Handbook for the Assessment of Soil Erosion and Sedimentation Using Environmental Radionuclides[M]. Springer, New York, 1997: 111-164

[29] Walling D E, Collins A L, Sickingabula H M. Using unsupported lead-210 measurements to investigate soil erosion and sediment delivery in a small Zambian catchment [J]. Geomorphology, 2003, 52(3-4): 193-213

[30] 李 勇, 耿肖臣, 于寒青. 不同标准物质效率刻度对HPGe $\gamma$ 谱仪测定环境放射性核素 $^{210}\text{Pb}$ 和 $^{137}\text{Cs}$ 的影响 [J]. 核农学报, 2010, 24: 1249-1254

#### 本刊中的类似文章

1. 李立青,刘普灵,杨明义.放射性核素 $^{7}\text{Be}$ 在土壤侵蚀研究中的应用现状及前景[J]. 核农学报, 2003,17(05): 392-395

2. 石辉,李占斌,赵晓光.铀钍衰变系核素在土壤侵蚀应用研究的进展[J]. 核农学报, 2003,17(05): 396-399

3. 宋炜,刘普灵,杨明义.核素示踪技术在土壤侵蚀研究中的应用进展[J]. 核农学报, 2003,17(03): 236-238

4. 据彤军,田均良,刘普灵,李雅琦,张梅花.REE示踪条带施放法研究坡面土壤侵蚀垂直分布规律[J]. 核农学报, 1999,13(06): 347-352

5. 杨明义,田均良,刘普灵. $^{137}\text{Cs}$ 测定法研究不同坡面土壤侵蚀空间的分布特征[J]. 核农学报, 1999,13(06): 368-372

6. 李勇,F r i e l i n g h a u s M. , B o r k H. R. .利用 $^{137}\text{Cs}$ 技术研究土壤可蚀性的时空变异(英文)[J]. 核农学报, 1999,13(03): 0-0

7. 李雅琦,田均良,刘普灵,据彤军.利用稀土元素示踪法研究黄土高原土壤侵蚀空间分布规律[J]. 核农学报, 1997,11(03): 0-0

8. 张 毅<sup>1</sup> 蔡 艳<sup>1,2</sup> 杨 杰<sup>1,2</sup> 张世熔<sup>1</sup> 李 婷<sup>1</sup> 袁大刚<sup>1</sup> 黄爱萍<sup>3</sup>.地震灾区农田土壤质量评价及空间分布特征——以彭州市新黄村为例[J]. 核农学报, 2010,24(5): 1038-1043

9. 李 勇 耿肖臣 于寒青 万国江.标准物质对HPGe  $\gamma$ 谱仪测定环境放射性核素 $^{210}\text{Pb}$ 和 $^{137}\text{Cs}$ 的影响[J]. 核农学报, 2010,24(6): 1249-1254

10. 王禹, 杨明义, 刘普灵.典型黑土直型坡耕地土壤侵蚀强度的小波分析[J]. 核农学报, 2010,24(1): 98-103

11. 张风宝<sup>1,2</sup> 杨明义<sup>2</sup>.基于 $^{7}\text{Be}$ 示踪和细沟沟网分形维数研究坡面土壤侵蚀[J]. 核农学报, 2010,24(5): 1032-1037

12. 刘志强;杨明义;刘普灵;田均良;.  $^{137}\text{Cs}$ 示踪技术背景值研究进展与建议[J]. 核农学报, 2008,22(06): 913-917+922

13. 钱娟;杨浩;杨九东;张明礼;王小雷;徐从安;.盆栽-自然土生长试验研究小麦对土壤中 $^{137}\text{Cs}$ 的吸收[J]. 核农学报, 2008,22(05): 686-692

14. 张风宝;杨明义;李占斌;刘普灵;田均良;.坡面植物生长期对 $^{7}\text{Be}$ 的截留吸收及影响因素分析[J]. 核农学报, 2008,22(02): 213-217

15. 尚佰晓;王瑄;王莉;.利用REE示踪技术研究土壤侵蚀的进展[J]. 核农学报, 2008,22(01): 111-115